



النشرة اليومية للاتحاد UAC DAILY MONITOR

نشرة يومية إلكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية

28 ايار (مايو) 2024

أكبر زيادة لاحتياطي النقد النجني لدى «ساما» في مارس 2008

SAMA's Largest Increase In Foreign Exchange Reserves in March Since 2008

Saudi Arabia's central bank's (SAMA) foreign exchange reserves rose in March by 88 billion riyals (\$23.5 billion), the largest monthly increase since 2008, due to Aramco's rising profits, whose performance-related dividends reached a record 116 billion riyals (\$30.9 billion).

The growth of the non-oil sector in Saudi Arabia is expected to continue in 2024 and 2025, oil production is expected to expand to exceed 10 million barrels per day, and inflation will remain under control, as a result of the Federal Reserve's six-rate cuts over the next 18 months.

The growth rate of the Saudi economy recorded a slight decline in the first quarter of 2024, amounting to 1.8 percent year-on-year, recording an improvement from a contraction of 4.4 percent during the fourth quarter of 2023.

Source (Al-Sharq Al-Awsat Newspaper, Edited)



ارتفعت احتياطات النقد الأجنبي لدى البنك المركزي السعودي (ساما) ارتفعت خلال مارس (آذار) الماضي بمقدار 88 مليار ريال (23.5 مليار دولار)، وهي أكبر زيادة شهرية منذ عام 2008، وذلك لارتفاع أرباح شركة «أرامكو» والتي بلغت توزيعات الأرباح المرتبطة بالأداء مستوى قياسياً وصل إلى 116 مليار ريال (30.9 مليار دولار).

ومن المتوقع استمرار نمو القطاع غير النفطي في السعودية خلال عامي 2024 و2025، وأن يتوسع إنتاج النفط ليتجاوز 10 ملايين برميل يومياً، وأن يظل التضخم تحت السيطرة، جزاء خفض البنك الفيدرالي أسعار الفائدة ست مرات خلال الثمانية عشر شهراً المقبلة.

وسجل معدل نمو الاقتصاد السعودي انخفاضاً طفيفاً في الربع الأول 2024، بلغ 1.8 في المئة على أساس سنوي، مسجلاً تحسناً من انكماش بلغ 4.4 في المئة خلال الربع الرابع 2023.

المصدر (صحيفة الشرق الأوسط، بتصرف)

Digital Investments in Oman Exceed \$2.5 Billion

The Undersecretary of the Ministry of Transport, Communications and Information Technology for Communications and Information Technology in the Sultanate of Oman, Dr. Ali bin Amer Al-Shidhani, confirmed that the volume of investments in the ICT sector has reached more than one billion Omani riyals (2.5 billion US dollars), since the announcement of the National Digital Economy Program.

He said that a large part of these investments focus on the fields of communication technologies, data storage and processing, cybersecurity, artificial intelligence, space technology, and semiconductors.

He explained that the National Program for Digital Economy aims to raise the contribution of the digital economy to GDP from 2 percent to 10 percent by 2040.

Source (Al-Sharq Al-Awsat Newspaper, Edited)



أكد وكيل وزارة النقل والاتصالات وتقنية المعلومات للاتصالات وتقنية المعلومات في سلطنة عُمان الدكتور علي بن عامر الشيداني، أن حجم الاستثمارات في قطاع الاتصالات وتقنية المعلومات بلغ أكثر من مليار ريال عُماني (2.5 مليار دولار أميركي)، وذلك منذ الإعلان عن البرنامج الوطني للاقتصاد الرقمي.

وقال إن جزءاً كبيراً من هذه الاستثمارات يركز على مجالات تقنيات الاتصالات، وتخزين ومعالجة البيانات، والأمن السيبراني، والذكاء الاصطناعي، وتكنولوجيا الفضاء، وأشياء الموصّلات.

وأوضح أن البرنامج الوطني للاقتصاد الرقمي يهدف إلى رفع نسبة مساهمة الاقتصاد الرقمي في الناتج المحلي الإجمالي من 2 في المئة إلى 10 في المئة بحلول عام 2040.

المصدر (صحيفة الشرق الأوسط، بتصرف)

Oil Rises on Expectations of US Fuel Demand Ahead of 'OPEC Plus' Meeting

Oil prices rose in Asian trading on Tuesday, extending the previous session's gains and supported by expectations of strong fuel demand from the United States during the summer, ahead of the expected production policy decision at the OPEC Plus alliance meeting scheduled for June 2.

July Brent crude futures rose 21 cents to \$83.31 a barrel. The most active August contract also rose 21 cents to \$83.09. U.S. West Texas Intermediate crude futures for July rose \$1.18, or 1.52 percent, to \$78.90.

Oil prices rose more than one percent on Monday, in quiet trading due to a public holiday in Britain and the United States, after a pessimistic week clouded by expectations of U.S. interest rates in the face of flat inflation.

Source (Al-Sharq Al-Awsat Newspaper, Edited)



النفط يرتفع بفضل توقعات الطلب الأميركي على الوقود قبل اجتماع «أوبك بلس»

ارتفعت أسعار النفط في التعاملات الآسيوية اليوم الثلاثاء، مواصلة مكاسب الجلسة السابقة ومدعومة بتوقعات الطلب القوي على الوقود من الولايات المتحدة خلال الصيف، قبل قرار سياسة الإنتاج المرتقب في اجتماع تحالف «أوبك بلس» المقرر في 2 يونيو (حزيران).

وارتفعت العقود الآجلة لخام برنت لشهر يوليو (تموز) 21 سنتاً إلى 83.31 دولار للبرميل. كما ارتفعت عقود أغسطس (آب) الأكثر نشاطاً 21 سنتاً أيضاً إلى 83.09 دولار. وارتفعت العقود الآجلة لخام غرب تكساس الوسيط الأميركي لشهر يوليو 1.18 دولار، أو 1.52 في المئة إلى 78.90 دولار.

وارتفعت أسعار النفط أكثر من واحد في المائة أمس الاثنين، في تعاملات هادئة بسبب عطلة رسمية في بريطانيا والولايات المتحدة، وذلك بعد أسبوع متشائم خيمت عليه توقعات أسعار الفائدة الأميركية في مواجهة التضخم الثابت.

المصدر (صحيفة الشرق الأوسط، بتصرف)

UAE Airports Are the Busiest Regionally

The UAE's aviation sector witnessed remarkable growth in May 2024, with Zayed International Airport recording the highest growth in seat capacity in the Middle East, up 28.3 percent. Sharjah International Airport also recorded the third-highest growth rate of 15 percent during the same period. Dubai International Airport topped the list of airports in the Middle East in terms of scheduled seat capacity, confirming its position as one of the most important airports in the region and the world. Emirates led the way in terms of scheduled capacity, while Etihad Airways had the second-highest capacity growth rate at 26.6 percent among airlines in the region. Fly Dubai recorded the fourth highest seat capacity size, reflecting the strong and outstanding performance of UAE airlines in enhancing their competitiveness at the regional and global levels.

Source (Al-Khaleej Emirati Newspaper, Edited)

The IMF Praises the Monetary Policy Measures of the Central Bank of Iraq

The International Monetary Fund praised the measures of the Iraqi government, including the monetary policy led by the Central Bank of Iraq, where the Central Bank of Iraq took several measures to stabilize the national currency and control monetary inflation.

The Central Bank of Iraq raised the interest rate on monetary policy instruments from 4 percent to 7.5 percent and increased the reserve requirement for banks from 15 percent to 18 percent. These steps have been crucial in reducing Iraq's inflationary pressures and have contributed to a more stable economic environment.

Important reforms in the banking sector, such as the gradual increase in bank capital and mergers between small banks, aim to strengthen the banking sector and increase its efficiency and resilience in the face of economic shocks.

Source (Al-Khaleej Emirati Newspaper, Edited)

Sheikh Khalifa Bin Jassim Al Thani: Facilitating the Exchange of Goods and Services between Islamic Countries

The Chairman of the Qatar Chamber and First Vice Chairman of the Islamic Chamber Sheikh Khalifa bin Jassim Al Thani stressed the facilitation of procedures for exchanging goods and services, aiming to increase intra-Islamic trade. This came during Qatar Chamber's participation in the 36th meeting of the Board of Directors of the Islamic Chamber of Commerce and Development and the "Invest in the Digital Economy" forum held from 26-27 May 2024 in Amman, Jordan.

He praised the efforts made by the Islamic Chamber and its prominent role in promoting economic and trade development among the countries of the Islamic world, noting the Qatar Chamber's full support for coordination and cooperation among all member chambers, with the aim of facilitating the exchange of goods and services between Islamic countries, in an effort to increase intra-regional trade and raise it to higher rates. He pointed to the importance of enhancing cooperation between the private sector in Islamic countries through the establishment of conferences and exhibitions during which the investment opportunities available in these countries and the incentives they provide to investors are presented, thus contributing to the exchange of investments and the establishment of more joint projects.

Source (Al-Raya Qatari Newspaper, Edited)



مطارات الإمارات الأكثر ازدحاماً إقليمياً

شهد قطاع الطيران في الإمارات نمواً ملحوظاً خلال مايو/ أيار 2024، مع تسجيل مطار زايد الدولي أعلى نسبة نمو في السعة المقعدية على مستوى الشرق الأوسط بزيادة بلغت 28.3 في المئة. كما سجل مطار الشارقة الدولي ثالث أعلى نسبة نمو بنسبة 15 في المئة خلال نفس الفترة.

وتصدر مطار دبي الدولي قائمة مطارات الشرق الأوسط من حيث السعة المقعدية المجدولة، ما يؤكد مكانته كأحد أهم المطارات في المنطقة والعالم. واحتلت طيران الإمارات الصدارة من حيث حجم السعة المجدولة، بينما حققت الاتحاد للطيران ثاني أعلى نسبة نمو في السعة بنسبة 26.6 في المئة بين شركات الطيران في المنطقة. وسجلت «فلاي دبي»، رابع أعلى حجم سعة مقعدية، ما يعكس الأداء القوي والتميز لشركات الطيران الإماراتية في تعزيز قدرتها التنافسية على المستويين الإقليمي والعالمي.

المصدر (صحيفة الخليج الإماراتية، بتصرف)

صندوق النقد يشيد بإجراءات السياسة النقدية للبنك المركزي العراقي



أشاد صندوق النقد الدولي بإجراءات الحكومة العراقية ومنها السياسة النقدية التي يقودها البنك المركزي العراقي، حيث اتخذ البنك المركزي العراقي اتخاذ عدة إجراءات تهدف نحو استقرار العملة الوطنية والتحكم بالتضخم النقدي.

وقام البنك المركزي العراقي، برفع سعر الفائدة على أدوات السياسة النقدية من 4 في المئة إلى 7.5 في المئة، وزيادة متطلبات الاحتياطي الإلزامي للمصارف من 15 في المئة إلى 18 في المئة. وكانت هذه الخطوات

حاسمة في الحد من الضغوط التضخمية التي عاناها العراق، وقد أسهم ذلك في خلق بيئة اقتصادية أكثر استقراراً.

وتهدف الإصلاحات المهمة في القطاع المصرفي كالزيادة التدريجية في رأسمال المصارف وعمليات الاندماج بين المصارف الصغيرة، إلى تعزيز القطاع المصرفي، وزيادة كفاءته ومرونته في مواجهة الصدمات الاقتصادية.

المصدر (صحيفة الخليج الإماراتية، بتصرف)

الشيخ خليفة بن جاسم آل ثاني: تسهيل تبادل السلع والخدمات بين الدول الإسلامية



أكد رئيس مجلس إدارة غرفة قطر، النائب الأول لرئيس الغرفة الإسلامية الشيخ خليفة بن جاسم آل ثاني على تيسير إجراءات تبادل السلع والخدمات، بهدف زيادة التجارة البينية بين الدول الإسلامية. جاء ذلك خلال مشاركة غرفة قطر في الاجتماع الـ 36 لمجلس إدارة الغرفة الإسلامية للتجارة والتنمية ومنتدى «استثمر في الاقتصاد الرقمي» اللذين عُقدا خلال الفترة من 26-27 مايو 2024 في العاصمة الأردنية عمان.

وأشاد بالجهود التي تبذلها الغرفة الإسلامية ودورها البارز في تعزيز التنمية الاقتصادية والتجارية بين دول العالم الإسلامي، مشيراً إلى دعم غرفة قطر الكامل للتنسيق والتعاون بين جميع الغرف الأعضاء، بهدف تيسير إجراءات تبادل السلع والخدمات بين الدول الإسلامية، سعياً إلى زيادة التجارة البينية ورفعها إلى معدلات أعلى. وأشار إلى أهمية تعزيز التعاون بين القطاع الخاص في الدول الإسلامية من خلال إقامة المؤتمرات والمعارض التي يتم خلالها عرض الفرص الاستثمارية المتاحة في هذه الدول والحوافز التي تقدمها للمستثمرين، بما يساهم في تبادل الاستثمارات وإقامة المزيد من المشروعات المشتركة.

المصدر (صحيفة الراية القطرية، بتصرف)

Moroccan Bids to Join Global Aircraft Manufacturers Club

Moroccan Minister of Industry and Trade Riad Mezour said that after Morocco's success in the automotive industry globally, and attracting companies from Asia and Europe for the purpose of manufacturing and assembling vehicles, attention is turning today to the aviation sector, where Morocco has been able during the past few years to attract many international companies to invest in the aircraft industry, reaching today in Morocco 142 companies operating in the aviation sector, providing about 20,000 jobs.

Exports of the aviation sector in Morocco exceeded 21 billion dirhams (\$ 2.1 billion) in 2022, compared to 15 billion dirhams (\$ 1.5 billion) in 2021, a growth of 40 percent. Morocco aspires to manufacture a complete plane that will take off from Morocco for the first time, especially since the country is among the 20 countries that manufacture aircraft parts internationally. The government aims to increase the pace of investment in the sector, especially with the imminent opening of the country's first drone factory.

Source (Anadolu Agency, Edited)



مسابي مغربية للانضمام لنادي مصنعي الطائرات العالمي

أكد وزير الصناعة والتجارة المغربي رياض مزور، أنه بعد نجاح المغرب في صناعة السيارات عالمياً، واستقطاب شركات من آسيا وأوروبا لغرض تصنيع المركبات وتجميعها، تتحول الأنظار اليوم إلى قطاع الطيران حيث استطاع المغرب خلال السنوات القليلة الماضية، استقطاب العديد من الشركات الدولية للاستثمار في صناعة الطائرات، ليصل عددها اليوم في المغرب 142 شركة عاملة في قطاع الطيران، توفر نحو 20 ألف فرصة عمل.

وفاقت صادرات قطاع الطيران في المغرب 21 مليار درهم (2.1 مليار دولار) عام 2022، مقابل 15 مليار درهم (1.5 مليار دولار) خلال 2021، بنمو 40 في المئة. ويطمح المغرب لصناعة طائرة كاملة ستقلع من المغرب لأول مرة، خاصة أن البلاد ضمن لائحة الدول الـ 20 المصنعة لأجزاء الطائرات دولياً. وتهدف الحكومة إلى رفع وتيرة الاستثمار بالقطاع، خاصة مع قرب افتتاح أول معمل للطائرات بدون طيار في البلاد.

المصدر (وكالة الأناضول، بتصرف)

Gold Stabilizes as Attention Turns to US Inflation Data

Gold prices stabilized on Tuesday as investors took a cautious approach ahead of important US inflation data that may provide more clues about the Federal Reserve's policy path. Spot gold remained unchanged at \$2,351.39 an ounce after rising 1 percent in the previous session. U.S. gold futures rose 0.8 percent to \$2,352.30. Investors await the April report of the US core personal consumption expenditure price index due on Friday, the Federal Reserve's preferred inflation measure.

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)

الذهب يستقر مع اتجاه النظار لبيانات التضخم الأميركية

استقرت أسعار الذهب، اليوم الثلاثاء، في ظل اتباع المستثمرين لنهج حذر قبل بيانات التضخم الأميركية المهمة التي قد توفر مزيداً من المؤشرات حول مسار سياسة مجلس الاحتياطي الفيدرالي (البنك المركزي الأميركي). وظل سعر الذهب في المعاملات الفورية دون تغيير عند 2351.39 دولار للأونصة بعد صعوده 1 في المئة في الجلسة السابقة. وارتفعت العقود الآجلة للذهب في الولايات المتحدة 0.8 في المئة إلى 2352.30 دولار. ويترقب المستثمرون تقرير مؤشر أسعار نفقات الاستهلاك الشخصي الأساسي في الولايات المتحدة لشهر أبريل/نيسان والمقرر صدوره يوم الجمعة، وهو مقياس التضخم المفضل لدى مجلس الاحتياطي الفيدرالي (البنك المركزي الأميركي).

المصدر (موقع العربية.نت، بتصرف)

